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ELS TUITS DE L’AJUNTAMENT
Segueix-nos al twitter per assabentar-te de tot el que passa al poble

@ajTeia 18 de setembre
Més de 500 persones participen en la 20a Cami-
nada per la Serralada Litoral organitzada pel Club 
Excursionista #Teià, que acaba al parc de can Godó 
amb una botifarrada després de completar un re-
corregut circular de 10 o 15 km

@ajTeia 29 de setembre
Una dotzena de persones participa en el taller de 
ceràmica per a majors de 18 anys organitzat pel 
Casal de Joves de #Teià. Han personalitzat tasses 
aplicant-hi els consells i les formes i dibuixos que 
els ha ensenyat Ruth Oliver, de Ceràmica Silvestre

@ajTeia 7 d’octubre
#Teià revalida les dues #FlorsHonor2022 en la gala 
anual que #VilesFlorides ha celebrat a l’Auditori del 
Camp de Mart de Tarragona. La regidora de Medi 
Ambient, Montse Riera, recull el guardó acreditatiu 
en presència de la consellera d’Acció Climàtica

@ajTeia 10 d’octubre
Dídac Zamora Saldaña guanyat la Copa d’Espanya 
d’escalada de dificultat en categoria sub20. L’es-
calador del Club Excursionista #Teià es proclama 
campió en la tercera i última prova del circuit que 
disputada a Getafe

@ajTeia 15 d’octubre
El Dia Internacional de l’Alimentació, la Fundació 
Espigoladors va oferir un taller de cuina saludable 
amb productes de proximitat procedents del Mer-
cat Municipal de #Teià: pasta amb salsa de llenties 
i verdures, papillote de lluç i pancake de civada i 
plàtan madur

@ajTeia 24 d’octubre
Les jugadores del #Teià Futbol 5 Alma Cruz, Ber-
ta Vilamala i Naiara Zárate disputen el Mundial de 
futbol sala de Colòmbia. La selecció de Catalunya 
és la cap de sèrie del grup A format per Xile, Vene-
çuela i Bolívia

@ajTeia 30 de setembre
El Dia Mundial del Cor va tenir lloc a #Teià la primera 
xerrada del cicle de divulgació i educació sanitària 
#FemSalut. El cardiòleg Joan Batlle va detallar els 
signes d’alerta i va posar èmfasi en factors de risc 
com la hipertensió, el tabaquisme o el sedentarisme

@ajTeia 16 de setembre
Laura Toquero Gracia finalitza el Mundial d’escacs 
celebrat a Romania amb 3 victòries, 5 empats i 3 
derrotes. La jugadora de #Teià és la millor classifi-
cada de la delegació espanyola en categoria sub14 
i millora el seu rànquing i puntuació personal

@ajTeia 2 de setembre
29 nois i noies de #Teià gaudeixen d’una atapeï-
da agenda a Londres. Es tracta del viatge de fi de 
curs que els corresponsals del Casal de Joves han 
preparat durant els mesos previs i que han finançat 
amb activitats lúdiques i culturals

@ajTeia 22 de setembre i 20 d’octubre
#Teià organitza a ca la Cecília i La Unió sengles xer-
rades informatives per Entendre la factura de llum, 
del gas i de l’aigua, a càrrec de l’advocat Oriol Con-
treras, responsable de l’Oficina Municipal d’Infor-
mació a les persones Consumidores (OMIC)

Ajuntament de Teià

Feia 13 anys que no ens visitava el president de la Ge-
neralitat de Catalunya. El passat octubre el Molt Hono-
rable Pere Aragonès va ser a Teià amb un recorregut va 
posar en valor el nostre poble: equipaments culturals 
centenaris i dinàmics –com el teatre de la Societat La 
Flor de la Palma i La Unió, amb el Fons Batllori Jofré–, 
alguns dels establiments comercials –no tots, per les 
restriccions del protocol i del temps disponible– i el Ca-
sal de la Gent Gran de Ca la Cecília, amb degustació de 
coques del Forn Nou, la Pastisseria Biel i el Forn Mateu.

Per altra banda i després dels dos anys de recessió 
per la pandèmia, la inflació que està afectant totes les inversions públiques 
ha condicionat el calendari d’execució d’obres necessàries i programades. 
Hem hagut de licitar per segona vegada la rehabilitació dels pisos de mestres 
com a habitatge de lloguer per a joves, amb un sobrecost de 60.000 euros; i 
ens han quedat també deserts els projectes de reurbanització del carrer Pere 
Noguera i l’eixamplament del tram sud del carrer Fivaller, que s’hauran de 
licitar de nou el 2023, amb un increment de cost del 30%. Afortunadament, 
hem pogut adjudicar la pavimentació del camí de la Serra entre la Molassa i 
la cruïlla dels carrers Puigoriol i Joan XXIII.

Vull aprofitar aquesta tribuna per recordar el traspàs del mestre Víctor Bar-
bé, ànima del cant coral de Teià i Tei de Plata 2002, impulsor de les corals 
Picarol i Esclat; i recordar el primer aniversari del traspàs de l’estimat Josep 
Villagrasa, agent de la policia local i primer Teianenc de l’Any 2017. A iniciati-
va dels agents i companys del cos, el 3 d’octubre serà a partir del 2023 el Dia 
de la Policia Local de Teià.
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El passat 15 d’octubre, el president 
de la Generalitat, Pere Aragonès, va 
realitzar una visita de dues hores a 
Teià. Hi va arribar poc després de 
les 10h procedent del cementiri de 
Montjuïc, on va participar en l’acte 
d’homenatge a Lluís Companys en el 
82è aniversari del seu afusellament 
per part del règim franquista.

El president va ser rebut a la plaça 
de Missa per l’alcalde, Andreu Bosch, 
acompanyat de representants del 
govern municipal d’ERC-Compromís 
amb Teià i dels grups municipals de 
GT i PSC. Després de les salutacions, 
Aragonès va signar el llibre d’honor 
i va ser obsequiat amb una repro-
ducció del signaculum de Vallmora, 
el segell de plom trobat en aquest 
jaciment arqueològic. 

La dedicatòria del president diu 
així: “Teià reuneix l’essència de les 
virtuts de la comarca del Maresme, 
amb la Serra de Marina, la seva histò-

ria mil·lenària , la cultura de la vinya 
i l’horta i una gran patrimoni cultural. 
És un gran plaer visitar el municipi 
de la mà de l’alcalde i amic Andreu 
Bosch i de la resta de membres del 
consistori. I per sobre de tot, poder 
gaudr del millor que conserva i esti-
ma aquesta vila: els teianencs i teia-
nenques. Al vostre servei per seguir 
construint plegats una Catalunya jus-
ta, pròspera, lliure i per a tothom”.

Referents culturals
A continuació, la comitiva va pas-

sejar pel centre urbà i va visitar diver-
sos equipaments i botigues. A la So-
cietat la Flor de la Palma, Aragonès 
va ser rebut pel seu president, Josep 
Botey, i altres membres de l’entitat. 
A La Unió va visitar l’exposició Ve-
ròniques, de l’artista Cori Mercadé, 
acompanyat de la regidora de Cultu-
ra, Olga Parra, i el Fons Batllori, de la 
mà del ninotaire Toni Batllori. 

Visita de proximitat
El recorregut pels comerços va in-

cloure el Forn de llenya Mateu, on Martí 
i Marc Mateu li van ensenyar l’obrador i 
el forn d’obra centenari que dona nom 
a l’establiment; la Merceria Olivé, on 
va conversar amb Montserrat Olivé so-
bre les empreses tèxtils –un sector que 
Aragonès coneix per tradició familiar–, 
i Can Marcual, on va coincidir amb tres 
generacions de la família: Pepeta Cor-
bera, l’àvia; Maria Teresa Marcual i Jor-
di Casals, propietaris, així com la seva 
germana i la neta. Al Mercat Municipal, 
el president va saludar els titulars de les 
quatre parades –Irene Ribes, Lina Rua-
no, Núria Sánchez i Albert Tomàs– i va 
efectuar una petita despesa. 

Abans de marxar cap al Masnou, i 
coincidint amb la celebració local de 
la Setmana de la Gent Gran, Aragonès 
va esmorzar amb els membres de la 
junta i una trentena de socis i sòcies 
del Casal de ca la Cecília. g

El president de la Generalitat visita Teià
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Des de l’1 de setembre, la targeta de 
10 viatges que expedeix l’Ajuntament 
de Teià –més coneguda com a T-10 so-
cial– costa la meitat: 4,55 euros. 

La rebaixa s’inscriu en el marc del 
Reial Decret Llei 11/2002 –l’anomenat 
“decret energètic”– què regula la gra-
tuïtat del servei de Rodalies i la reduc-
ció del 30% en els abonaments i títols 
de competència autonòmica i local. 
En el cas de Teià, el descompte és del 
50% per decisió del Govern municipal.

Joves i gent gran
La T-10 social és un títol bonificat 

que l’Ajuntament va crear per inicia-
tiva pròpia per afavorir els desplaça-

ments en transport públic urbà dels 
joves i la gent gran dins de la prime-
ra zona tarifària. Es tracta d’un títol 
monomodal que no admet transbor-
dament.

El març de 2019, el consistori va 
ampliar-ne l’ús dels 18 als 25 anys, 

d’acord amb les propostes contingu-
des en el Pla Local de Joventut. Per 
tant, el poden utilitzar tots els veïnes 
i veïnes de Teià de menys de 25 anys 
i de més de 65 en tots els recorre-
guts de la línia C-15; és a dir, per 
anar o tornar del Masnou i per fer re-
correguts interns dins del municipi.

Adquisició
La T-10 social es pot adquirir a les 

oficines de Recaptació de l’Ajunta-
ment de dilluns a divendres de 9 
a 14h i dijous de 17 a 20h, sense 
necessitat de donar-se d’alta en 
cap aplicatiu ni de sol·licitar cita 
prèvia. g

Joves i gent gran, a meitat de preu  

A nivell general, l’Onze de Setem-
bre va estar marcat per les diferènci-
es entre els partits independentistes 
i per la controvèrsia suscitada per 
la decisió del president de la Gene-
ralitat i dels consellers i conselleres 
d’ERC de no assistir a la manifesta-
ció convocada per l’ANC. Aquestes 
dissensions van anar seguides de 
la destitució del vicepresident Jordi 
Puigneró i de la consegüent sortida 
del Govern acordada per la militàn-
cia de JxCat. 

A escala local, l’acte institucional 
de la Diada va comptar amb la par-
ticipació de la corporació i els grups 
municipals d’ERC-Compromís amb 
Teià, JxCat, GT i PSC, així com d’un 
gran nombre d’entitats socials, cul-
turals i esportives. Enguany, la data 
coincidia amb el centenari del naixe-
ment de l’escriptor i activista valencià 

Joan Fuster. Com a conductora de la 
cerimònia, la regidora de Cultura, 
Olga Parra, va recordar un dels seus 
discursos més celebrats, pronunciat 
a Castelló l’any 1982: “En realitat, o 
ens recobrem en la nostra unitat o 
serem destruïts com a poble. O ara, 
o mai!”. Segons Parra, “aquestes pa-
raules són encara vigents”, tenint en 
compte el qüestionament que al-
guns sectors polítics i judicials fan de 
la immersió lingüística a l’escola. 

L’alcalde, Andreu Bosch, va llegir el 
seu darrer discurs en ocasió de la Di-
ada, després de 8 anys consecutius 
al capdavant del Govern municipal. 
Bosch va denunciar “la repressió po-
lièdrica dels poders de l’Estat” i va 
reivindicar “l’èxit impressionant” que 
va representar el referèndum de l’1 
d’octubre de 2017 “perquè va mar-
car el camí de la unitat efectiva”.

L’alcalde va admetre que aquests 
anys han dut l’independentisme a “un 
escenari inèdit” presidit pel desen-
cís a causa de “la manca d’estratègia 
política comuna”. Per a Bosch, “ningú 
no té la raó absoluta” i va recomanar 
“serenitat i sobretot enginy per redre-
çar-nos, sense clivelles internes, per la 
consecució de la independència”.

Commemoració de l’1-O
El 3 d’octubre, l’Ajuntament va 

commemorar el referèndum i la vaga 
general de 2017 amb una xerrada de  
Dolors Bassa sobre La repressió des 
de la presó amb veu de dona en un 
acte que va congregar prop de 80 
persones La Unió. Prèviament, l’ex-
consellera va ser rebuda a la sala 
de plens pels representants d’ERC-
Compromís amb Teià, JxCat i GT i va 
signar en el llibre d’honor. g

L’alcalde s’acomiada de la Diada reclamant “unitat d’acció”
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El 28 d’octubre es va publicar la li-
citació del contracte de reforma i re-
habilitació de l’edifici dels pisos dels 
mestres per convertir-los en habi-
tatges socials de lloguer per a joves 
del poble. El termini de presentació 
d’ofertes finalitzarà el 23 de novem-
bre. 

Aquesta és la segona vegada que 
el projecte surt a concurs, després 
que la Junta de Govern Local del 
14 de setembre va suplementar-ne 
el pressupost amb 63.660 euros. 
Aquest augment és degut a la pu-
jada generalitzada dels preus dels 
materials de construcció, que s’han 
incrementat, en conjunt, un 13% des 
de la data de tancament del projecte 
executiu, el passat 26 de maig. 

La primera licitació va tenir lloc el 
mes de juny, però la convocatòria 
va quedar deserta perquè l’import 
d’adjudicació havia quedat fora de 
mercat, a causa de la inflació.

El projecte original incloïa treballs 
de construcció i d’enginyeria civil 

per un valor estimat del contracte 
de 485.482 euros (IVA inclòs). Amb 
els 63.660 euros complementaris, el 
pressupost de la nova licitació ascen-
deix a 549.142 euros (IVA inclòs). 

Tercera modificació
Per finançar l’obra, el ple munici-

pal del 22 de setembre va aprovar la 
corresponent modificació de crèdit 
amb càrrec al romanent de tresore-
ria. Els grups municipals d’ERC-Com-

promís amb Teià i PSC hi van votar 
a favor, mentre que JxCat, GT i Cs 
s’hi van abstenir: “Estem a favor de 
l’habitatge social, però és la tercera 
incorporació pressupostària que es 
tramita i no tenim la certesa que sigui 
l’última”, van argumentar. 

“Projecte de mandat”
L’alcalde va assegurar que “és un 

dels projectes del mandat, i més 
després que la sentència del POUM 
va tallar les ales d’altres actuacions 
d’habitge protegit que ja estaven ca-
lendaritzades”. La inversió municipal, 
que compta amb un ajut de 80.000 
euros de la Diputació de Barcelona, 
ampliarà el parc públic d’habitatge 
en vuit unitats. En paral·lel, l’Ajun-
tament ha arribat a un acord amb 
l’INCASÒL i l’Agència de l’Habitatge 
de Catalunya perquè la Generalitat 
assumeixi la construcció dels 18 ha-
bitatges en règim general de lloguer 
que hi ha previstos al Pla de Millora 
Urbana del Blanqueig. g

El 27 d’octubre, l’Ajuntament va 
signar el contracte d’obres corres-
ponent al projecte de millora viària 
del camí de la Serra en el tram com-
près entre els carrers de Joan XXIII, a 
Rials, i dels Xops, a la Molassa. L’ac-
tuació es va licitar per procediment 
obert el passat mes de juny i ha es-
tat adjudicada a l’empresa Catalana 
d’infraestructures i serveis associats 
SL per 181.440 euros (IVA inclòs).

D’acord amb la memòria justificati-
va i el Projecte de Millora de la Xarxa 
Viària redactat pels Serveis Tècnics 
municipals i aprovat definitivament el 
passat 12 de maig, l’Ajuntament con-
sidera necessari pavimentar aquest 
camí de sorra per millorar la segure-
tat dels vehicles i per garantir una al-
ternativa viària al passeig de la Riera 
en cas de necessitat o emergència.  

En tractar-se d’un vial situat en sòl 
no urbanitzable, es respectarà l’am-
plada actual de 5 metres i s’integrarà 
paisatgísticament en l’entorn mitjan-
çant la utilització de formigó acolorit, 

en comptes d’asfalt. L’empresa ad-
judicatària ha incorporat com a mi-
llores la realització d’accessos a les 
finques que hi confronten, així com 
la formació d’una cuneta en el costat 
oest del camí per recollir l’aigua d’es-
correntia i evitar l’erosió del marge. 

Segons els plecs de clàusules ad-
ministratives i de prescripcions tèc-
niques del concurs, la durada de les 
obres s’estima entre 4 i 6 mesos des 
del moment que s’iniciïn. 

Lot desert
L’esmentat Projecte de Millora de la 

Xarxa Viària preveu altres obres al car-
rer de Pere Noguera –per millorar l’ac-

cessibilitat i la seguretat dels vianants, 
així com el soterrament dels serveis 
aeris existents– i al tram final del carrer 
de Fivaller –per millorar la seguretat 
dels vehicles i dels vianants atès que 
es tracta d’una via molt estreta. 

Aquestes actuacions, agrupades 
en un lot i valorades en prop de 
220.000 euros, van ser licitades en 
paral·lel al camí de la Serra però no 
s’hi va presentar cap oferta a causa 
de l’alça de preus que viu el sector 
de la construcció i l’obra pública.

Per aquesta raó, la Junta de Go-
vern Local va declarar desert el con-
curs, en espera de convocar-ne un 
de nou. g

Adjudiquen les obres de pavimentació del camí de la Serra

La inflació obliga a afegir 63.660 euros als pisos dels mestres
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L’Ajuntament encarregarà prope-
rament la neteja i reposició de la 
pintura de la pista de bàsquet de 
l’Agrupació Esportiva Teià. Els tre-
balls tenen un pressupost de 5.675 
euros (IVA inclòs) i s’executaran amb 
càrrec al dipòsit de 8.700 euros que 
l’empresa constructora va ingressar 
l’any 2020 com a garantia a la treso-
reria municipal.

Pocs mesos després de ser inau-
gurada, la pintura del terreny de joc 
es va començar a desprendre en al-
gunes zones. Els Serveis Tècnics van 
analitzar-ne la situació i l’Ajuntament 
va requerir a l’empresa responsable 
perquè hi posés remei. Després de 
desatendre la reclamació, el consis-
tori ha decidit efectuar els treballs 
subsidiàriament. 

En concret, es repintaran totes les 
línies, així com el cercle central, les 
dues ampolles i una franja perimetral 
per distingir els terrenys de bàsquet 
i de futbol sala en una superfície de 
157 metres quadrats. En la resta del 
terreny de joc s’arrencarà la pintura 
grisa i s’hi deixarà el formigó polit. 

Sentència favorable
D’altra banda, el ple municipal del 

20 de juliol va ser assabentat de la 
sentència dictada el 17 de juny pel 
jutjat número 7 de Barcelona. La re-
solució desestima el recurs contenci-
ós administratiu presentat pel grup 
socialista contra l’acord d’adoptat en 
la sessió plenària del 16 de juliol de 
2020, ja que el jutge confirma que 
l’actuació de l’Ajuntament “s’ajusta a 
dret”.

Aleshores, el ple va inadmetre a trà-
mit –amb els vots d’ERC-Compromís 
amb Teià, JxCat i GT– la sol·licitud del 
PSC de revisió de dos actes adminis-
tratius previs: l’acord del 15 de març 
de 2018 d’acceptació de la cessió del 

dret de superfície de la pista de l’AE 
Teià a favor de l’Ajuntament, i la reso-
lució de l’Alcaldia de 18 de desembre 
de 2019 d’adjudicació del contracte 
d’obres per al seu arranjament. 

El PSC adduïa “nul·litat de ple dret” 
perquè l’expedient no incorporava 
cap taxació pericial ni informe de Se-
cretaria, mentre l’Ajuntament esgri-
mia que l’adquisició de béns a títol 
lucratiu no està subjecta a cap res-
tricció i que l’informe sol·licitat no-
més és necessari quan el gravamen 
té un valor superior al bé rebut. 

El PSC també reclamava la re-
dacció d’un projecte i reglament 
de prestació del servei, d’acord 
amb els articles 159 i 160 del De-
cret 179/1995 sobre el Reglament 
d’obres, activitats i serveis dels ens 
locals. La sentència considera, en 
canvi, “que assisteix la raó a l’Ajun-
tament ja que es tracta, simplement, 
d’un contracte de cessió del dret de 
superfície, sense que s’hagi posat en 
marxa cap servei”. I conclou que “un 
cop acabin les obres d’arranjament 
i legalització, la instal·lació formarà 
part del servei d’instal·lacions es-
portives d’ús públic municipal”. Per 
la mateixa raó, “ha de decaure l’exi-
gència d’un informe jurídic motivant 
la necessitat del contracte, així com 
la d’un estudi econòmic sobre la im-
plantació i funcionament del servei”.

“Finalment i a mode de corol·lari”, la 
sentència observa que “la part recur-
rent fa un ús contrari a la bona fe de 
l’acció de revisió d’ofici per nul·litat de 
ple dret” ja que podia haver impug-

nat per la via contenciosa adminis-
trativa en tres ocasions. Es tracta de 
l’acord plenari d’aprovació definitiva 
del projecte tècnic, el 26 de setem-
bre de 2019; l’acord de desestimació 
del recurs de reposició presentat pel 
PSC contra aquella resolució, el 21 de 
novembre de 2019, i l’esmentat de-
cret de l’Alcaldia del 18 de desembre 
d’aquell any. En no fer-ho aleshores, 
la sentència estima que el PSC hau-
ria pogut diferir, “conscientment” i de 
“forma exagerada”, “les possibilitats 
de reacció que sempre va tenir a la 
seva disposició”, d’acord amb l’article 
106 de la Llei 39/2015 del Procedi-
ment Administratiu Comú.

Debat al ple
En el ple de juliol, el secretari mu-

nicipal va exposar que la sentència 
“dona per bona la cessió de la pista 
i la contractació” perquè “el pretès 
recurs de nul·litat no es justifica per 
part del recurrent”, atès que “la nul-
litat d’un acte admministratiu precisa 
una prova específica que no existeix”.

L’alcalde, Andreu Bosch, va dir que 
es tractava d’una “bona notícia” i es 
va mostrar partidari de “donar-ne 
compte i girar full”, ja que el litigi “ha 
estat una font de neguit innecessari 
des de fa molt de temps”.

El regidor socialista, Joaquim Roca, 
va afirmar que “sempre hem estat a 
favor de l’esport i en concret de la pis-
ta de bàsquet, però incidim en la ne-
cessitat de fer el pàrquing subterrani 
previst al Pla d’Ordenació Urbanística 
Municipal (POUM)”.  g

Reposaran la pintura de la pista de bàsquet amb càrrec a la garantia 
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El passat 29 de juliol va tenir lloc 
a l’Espai can Llaurador l’acte públic 
d’escrutini de la votació dels pressu-
postos participatius de 2022. En el 
procés de decisió van prendre part 
més de 200 persones, que majorità-
riament van emetre els seus vots per 
via telemàtica. 

Al final, les propostes escollides 

n’han estat set, d’un total de dinou. 
N’hi ha tres que suposaran noves 
millores al parc de Vallbellida i que 
s’afegiran a la recent creació d’una 
zona arbrada i enjardinada, fruit dels 
pressupostos participatius de 2021. 

Pressupost i calendari d’execució
La suma dels imports parcials as-

cendeix a 51.900 euros. En aquest 
moment, es tracta de valors aproxi-
matius, ja que l’estimació econòmica 
definitiva no es podrà fer fins al mo-
ment de la redacció dels projectes o 
de l’execució dels encàrrecs.

Els treballs es realitzaran durant el 
quart trimestre de 2022 i el primer 
del 2023. g

50.000 euros per a set projectes ciutadans

PROPOSTES MÉS VOTADES

• Instal·lació d’un mecanisme elevador perquè les persones amb mobilitat reduïda puguin accedir a la piscina 
municipal de forma autònoma, 8.000 euros.

• Equipar el parc de can Godó amb seients i taules de joc per a escacs, parxís, oca, dòmino i cartes, 1.200 euros

• Equipar el parc de Vallbellida amb seients i taules de joc per a escacs, parxís, oca, dòmino i cartes, amb una zona 
d’ombra, 6.200 euros

• Col·locar una nova tanca de fusta al pati per a nadons de l’Escola Bressol Municipal Els Galamons, 1.500 euros.

• Instal·lar una taula fixa de ping-pong al parc de Vallbellida, 5.000 euros.

• Crear un espai d’ombra de 100 metres quadrats al parc de Vallbellida, 20.000 euros.

• Instal·lar punts de càrrega per a vehicles elèctrics, 10.000 euros.

El 5 d’octubre, la Biblioteca Mu-
nicipal can Llaurador va estrenar el 
servei automatitzat de préstec i re-
torn de llibres i documents amb Ra-
dio Frequency Identication (RFID). 
Aquesta tecnologia permet transme-
tre dades sense fils, a través d’ones 
de ràdio.

El sistema consta d’una màquina 
de sobretaula perquè les persones 
usuàries puguin realitzar l’autoprés-
tec i d’uns arcs antifurt situats a l’en-
trada de l’equipament.

La instal·lació d’aquest servei és 

una iniciativa promoguda i finançada 
per la Diputació de Barcelona, amb 
tres objectius: fer que la lectura o es-
caneig dels documents que s’agafen 
o es retornen sigui més ràpida i pre-
cisa; milorar el control de seguretat 
dels documents, i incrementar l’auto-
nomia i privacitat de l’usuari.

Impuls a la lectura
Amb l’objectiu d’estimular la lectura 

i les ganes d’escriure, la Regidoria de 
Cultura segueix desplegant noves ini-
ciatives, com l’organització d’un taller 
de microrelats a càrrec de la perio-
dista Marta Monedero i la presenta-
ció de la versió il·lustrada de dos dels 
textos guanyadors de la fase local de 
la Mostra Literària de 2022, a càrrec 
dels seus autors. Es tracta del conte El 
gran viatge (1870), de Nico Toril, i del 
poema Fugint d’Ucraïna, d’Itziar Casas. 
Les dues composicions han estat il-
lustrades per Mercè Tous. La iniciativa 
és una novetat introduïda en les bases 
de la convocatòria d’enguany amb la 
idea de fer més atractiu el certamen 

als nens i nenes d’entre 9 i 11 anys.
Amb el mateix propòsit, la Biblio-

teca torna a apostar per La colla su-
perlectora, un espai de lectura infantil 
adreçat a infants de 3r i 4t de primària 
amb periodicitat quinzenal (el segon i 
últim dimarts de cada mes, a les 17h) 
que s’afegeix a la resta de clubs de 
lectura existents: el de novel·la, el de 
ciència-ficció, el de teatre, el de poesia 
i els de literatura francesa i anglesa. Si 
voleu participar en alguns dels grups, 
truqueu al 93 555 01 04 o escriviu a 
b.teia@diba.cat g

La Biblioteca estrena servei d’autopréstec
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El ple municipal del 22 de setembre 
va aprovar per unanimitat el Pla Direc-
tor de Turisme (PDT), un treball que ha 
estat redactat per una consultoria con-
tractada per la Diputació de Barcelona. 
Es tracta d’un document “ambiciós”, en 
paraules de l’alcalde, Andreu Bosch, 
que proposa un total de 37 accions 
“per anar-les desplegant, de forma pro-
gressiva, al llarg dels propers 10 anys”.

Bosch va explicar que l’Ajuntament 
comptarà amb la col·laboració del 
Consorci de Promoció Turística Costa 
de Barcelona-Maresme, “que ens cedi-
rà un tècnic a temps parcial”, i que més 
endavant “es mirarà d’incorporar per-
sones becades o gent en pràctiques a 
mesura que es vagi implementant”.

Anàlisi i oportunitats
La fase de diagnosi va durar diver-

sos mesos i va incloure una desena 
d’entrevistes individuals. A partir de 
les seves aportacions, del treball de 
camp i de l’anàlisi de les tendènci-
es actuals, el PDT realitza una anàlisi 
DAFO en què identifica les debili-
tats, amenaces, fortaleses i oportuni-
tats de la destinació. 

Segons els autors del PDT, “Teià 
inspira i respira natura. És un poble 
ben conservat, ben cuidat, agrada-
ble de passejar i amb un conjunt de 
cases que fan goig de veure. Teià és 
una Vila Florida amb dues flors, i la 
tranquil·litat i proximitat a Barcelona 
li aporten una qualitat de vida apre-
ciada pels seus residents”.

L’estudi constata que l’oferta turística 
actual “és força limitada i s’articula al 
voltant de tres punts: el Centre Enotu-
rístic i Arqueològic de Vallmora, el Parc 
de la Serralada Litoral i el centre histò-
ric”, amb l’església, el mercat, La Unió 
i algunes cases modernistes, masies i 
torres de guaita sense possibilitat de 
visita, a excepció de Ca l’Antiga.

Tot plegat fa que Teià sigui “un dels 
municipis més singulars, ben preser-
vats i menys visitats” del Maresme. 
La població compta amb 14 esta-
bliments de restauració, dos dels 
quals formen part de la Ruta del Vi 
DO Alella, i 21 habitatges d’ús turís-
tic. Aquest punt de partida, menys 
evolucionat que els pobles veïns, 
representa alhora una oportunitat 
“per al desenvolupament ordenat i 

equilibrat de l’activitat turística” com 
a “eix integral i estretament vinculat a 
l’estratègia global municipal”.

Orientació estratègica
A partir d’aquesta informació, el 

PDT presenta el plantejament estra-
tègic que ha de guiar el desenvolu-
pament turístic de Teià: l’olfacte, les 
aromes i les olors. Aquest és “el con-
cepte central”, “l’eix vertebrador” i “el 
pal de paller al qual vincular el relat 
del municipi i de la seva oferta turís-
tica”. Per als redactors del Pla, és “un 
comú denominador en el qual con-
vergeixen una sèrie d’elements, com 
la vinya, la floricultura i l’entorn natu-

ral”. La síntesi de tots aquests atributs 
“pot diferenciar i singularitzar Teià”.

Per als autors del PDT, “el món ol-
factiu i de les olors és un àmbit amb 
un potencial tractor que supera amb 
escreix el component estrictament 
turístic” i que “pot esdevenir alhora 
un vector d’estratègia de desenvolu-
pament municipal a través de les po-
lítiques consistorials” que es puguin 
establir en un eventual Pla Estratè-
gic Municipal “que defineixi i guiï els 
eixos sobre els que ha de pivotar el 
desenvolupament del municipi”.

Pas a pas
El PDT s’alinea amb els Objectius de 

Desenvolupament Sostenible (ODS) i 
l’Agenda 2030. “Com a destinació in-
cipient, Teià té una gran oportunitat 
per assentar les bases per un desen-
volupament turístic equilibrat, articu-
lat a partir d’un eix modern i innova-
dor, i alhora arrelat en la seva tradició 
històrica, que realment aporti un be-
nefici al conjunt de la ciutadania”. Per 
això, el PDT remarca que “abans de 
voler atraure turistes, cal treballar per 
ser el que volem ser, amb l’objectiu 
d’assolir el posicionament desitjat”.

Sis objectius estratègics
Per tal d’arribar a aquest horitzó, el 

PDT defineix sis objectius estratègics 
que van acompanyats de 25 indica-
dors per avaluar i fer-ne un segui-
ment periòdic, amb xifres concretes, 
del grau d’acompliment:

1. Posicionar Teià en el mapa tu-
rístic amb una personalitat pròpia a 
partir d’un concepte genuí: l’olfacte.

2. Generar un consens global al 
voltant de l’estratègia de desenvolu-
pament turístic que cohesioni els ac-
tors públics i privats, i aliniï les seves 
dinàmiques de treball.

3. Contribuir a la dinamització eco-
nòmica i comercial del municipi i a la 
creació de riquesa que reverteixi en 
els seus habitants mitjançant l’atrac-
ció d’un turisme respectuós, sensible 
i d’alt valor afegit. 

4. Establir les bases i els mecanismes 
per incrementar l’obtenció i disponibi-
litat de recursos humans i econòmics 
que permetin desenvolupar el PDT.

5. Facilitar i motivar la creació de no-
ves experiènces turístiques adaptades 
a les noves tendències globals (digita-
lització, sostenibilitat, inclusivitat...)

6. Adequar l’entorn urbà i natural 
del municipi i les seves infraestructu-
res turístiques per a la rebuda, acolli-
da i mobilitat dels visitants.

Cinc eixos d’actuació 
Amb aquestes premisses, el PDT 

desglossa un total de 37 accions espe-
cífiques agrupades en cinc programes 
d’actuació. El Pla descriu cada acció 
en una fitxa en la qual es fa constar el 
grau de prioritat, el seu cost econòmic 
i els indicadors que duu associats. 4

Teià es dota d’un Pla Director de Turisme
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El 27 d’octubre es va inaugurar el primer punt del 
projecte Aromateià a la farmàcia del passeig de la 
Riera. Es tracta d’un espai especialment habilitat 
dins de l’establiment on la gent trobarà sis mostres 
d’olor, un qüestionari per emplenar i una bústia per 
dipositar-lo. Cada joc d’impressos té una numeració 
pròpia. 

El test s’acompanya de les explicacions necessà-
ries per poder-lo realitzar de manera autònoma. La 
iniciativa forma part del projecte Aromateià, en el 
qual poden participar tots els veïns i veïnes del po-
ble, independentment de la seva edat. 

Les dades recollides seran tractades de forma anò-
nima i serviran per elaborar un mapa olfactiu de la 
població. Les persones que facin el test podran conèi-
xer, més endavant i a través d’un llistat amb un codi 
identificatiu, el resultat de la seva percepció sensorial. 
D’aquesta manera podran avaluar el seu grau de sen-
sibilitat a les olors.

Dos punts més
A més de la farmàcia, hi haurà dos punts Aroma-

teià més: un a l’Oficina d’Atenció a la Ciutadania 
(OAC) i un altre a La Unió. Els organitzadors del 
projecte també muntaran punts itinerants en altres 
equipaments i esdeveniments socials.

D’entrada, els qüestionaris disponibles correspo-
nen a un sol model, de manera que només cal fer-lo 
una vegada.

Projecte col·laboratiu
Aromateià és un projecte participatiu promogut 

per l’Ajuntament, el Beauty Clúster i Ainea Perfums, 
sota la direcció de Josep de Haro, otorrinolaringòleg 
i membre del Grup Interdisciplinari d’Investigació i 
Assessorament de la SensoPercepció (GIIASP).

Amb l’ajut d’enquestes, tallers i activitats, es crea-
ran tres mapes: un sobre la predominança sensorial 
del municipi, un altre d’olfactiu i un tercer que esta-
bleixi les olors més característiques de l’entorn quo-
tidià (natura, espais públics, botigues...) i les aromes 
predilectes dels seus habitants. g

1. Governança i coordinació de polítiques. Accions per 
incentivar la cohesió i assegurar l’alineament d’objectius i 
tasques de tots els agents públics i privats:
A1. Pla estratègic de desenvolupament municipal que in-
tegri l’activitat turística
A2. Responsable d’implementació del PDT
A3. Grup de treball per al seguiment del PDT
A4. Fòrum permanent de comunicació interna públic-privat
A5. Participació activa en jornades, actes, formacions i es-
deveniments d’altres organismes
A6. Transferència de coneixement al sector
A7. Avaluació dels indicadors de seguiment del PDT

2. Identitat, posicionament i promoció. Accions per dotar 
la destinació d’una imatge alineada amb l’estratègia defi-
nida i establir les bases per donar-la a conèixer:
A8. Imatge icònica de Teià
A9. Identificació i lobby amb agents i persones de referèn-
cia del món olfactiu i aromàtic
A10. Integració del component olfactiu en el discurs i ac-
tuacions municipals
A11. Mercat de les olors
A12. Associació del nom de Teià a un perfum
A13. Consolidació del concurs internacional de perfumeria
A14. Implementació de programes pioners en temàtica ol-
factiva amb participació ciutadana
A15. Vila Florida amb 4 o 5 flors
A16. Creació d’un apartat de turisme al web municipal
A17. Pla de màrqueting municipal

3. Creació d’infraestructures. Actuacions urbanes i accions 
per adequar i millorar els elements d’ordenació i mobilitat:
A18. Ornamentació floral d’espais, equipaments i zones verdes
A19. Senyalització i accessibilitat adreçades a visitants
A20. Senyalització informativa inclusiva
A21. Equipament/espai punt de referència turística
A22. Embelliment dels accessos viaris
A23. Inclusió d’establiments al programa Punt d’Informa-
ció Turística de la Diputació de Barcelona 

4. Finançament i recursos. Accions per incrementar els recur-
sos disponibles per invertir en el desenvolupament turístic:
A24. Oficina de captació d’inversions empresarials 
A25. Oficina d’atenció a l’emprenedoria 
A26. Identificació i sol·licitud de fons i subvencions 
A27. Captació de patrocinis i aportacions privades 
A28. Tècnic de turisme compartit 
A29. Incorporació de recursos humans a través de progra-
mes de beques

5. Desenvolupament de proucte i oferta. Accions per de-
senvolupar i crear nous productes i experiències turístics 
alineats amb l’estratègia i el posicionament del municipi i 
amb les tendències globals de la demanda:
A30. Posada en valor del component aromàtic de la res-
tauració
A31. Identificació d’empreses i professionals amb potenci-
al per desenvolupar propostes turístiques a Teià
A32. Agenda comercial i entrevistes amb empreses i pro-
fessionals turístics
A33. Workshops de creació d’oferta combinada
A34. Incentius a la creació d’oferta al municipi
A35. Disponibilitat de rutes i trackings en app’s de sende-
risme i BTT
A36. Creació de la ruta de les aromes
A37. Creació de la ruta Batllori Jofré

La farmàcia acull el 
primer punt Aromateià
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A principis d’octure, la corporació 
municipal es va sumar a les mostres 
de condol per la mort de Víctor Barbé 
i Barbé a l’edat de 82 anys. Nascut a 
Barcelona i aparellador de professió, 
va estudiar piano, solfeig i teoria de la 
música, a més de direcció coral. 

L’any 1974 va ser reclamat a Teià per 
Josep Maria Soler per formar i dirigir 
un cor infantil, que va adoptar el nom 

de Coral Picarol. També va ser un dels 
impulsors, quatre anys més tard, de la 
Coral Esclat, a la qual va dirigir fins que 
els problemes de salut li ho van impedir. 

Tei de Plata
L’any 2002, Barbé va ser distingit 

amb el guardó honorífic Tei de Plata 
que atorga l’Ajuntament en reconeixe-
ment a la seva contribució a la cultura i 
el teixit associatiu.

El mestre va demostrar sempre una 
gran estima pel poble. El 1976 va com-
pondre la sardana Cel Rogent de Teià. 
També va escriure Poble de Teià, junta-
ment amb Maria Teresa Botey, i La Pal-
ma de Teià, que es va estrenar el 24 de 
juny de 2011 amb motiu del centenari 
d’aquesta societat. Aquestes i altres de 
les seves composicions formen part 
del repertori sardanístic, especialment 
de la Cobla Premià, que acostuma a 

interpretar-les en l’audició anual que 
cada Onze de Setembre se celebra a 
l’era de la masia de can Llaurador.

Homenatge
El 2018, diverses generacions de te-

ianencs es van aplegar a l’església de 
Sant Martí per acompanyar la Coral 
Esclat, dirigida per Carme Julià i Txell 
Bascompte, en el concert de celebra-
ció del seu 40è aniversari. El president 
de l’entitat, Joan Salamé, va lloar la fi-
gura de Barbé, que va agrair l’ovació 
del públic amb una afectuosa salutació. 
Després del parèntesi de la pandèmia, 
la Coral Esclat li va dedicar el concert 
de Nadal de 2021 que va fer a La Unió.

El seus companys i companyes ex-
pliquen que “va estar al peu del canó 
fins al final, amb projectes, il·lusió, 
constància i treball, que és allò que 
el caracteritzava”. g

L’Ajuntament de Teià instaurarà a 
partir de 2023 el 3 de novembre com 
a Dia de la Policia Local en record i 
homenatge a l’agent Josep Villagrasa 
Creus i als valors humans que encar-
nava.

La decisió s’ha pres per iniciativa dels 
agents del cos i de comú acord amb la 
família de Villagrasa. Coincidint amb el 
primer aniversari de la seva defunció, 
companys i familiars seus van fer ple-
gats la ruta del Vedat, un itinerari a peu 
que Villagrasa realitzava sovint. 

La sortida va acabar amb una visita 
al cementiri i amb un acte íntim a la 
sala de plens de l’Ajuntament al qual 
van assistir la seva parella, un germà 
i dues germanes. La cap de policia, 
Rebeca Lalinde, va obsequiar la vídua 
amb una reproducció en metacrilat de 

la placa policial de Villagrasa i l’alcalde, 
Andreu Bosch, li va lliurar un pin d’ar-
gent amb l’escut del municipi a títol 
pòstum.  

Bosch va evocar la persona i el ta-
rannà de Villagrasa i va recordar-ne 
tres imatges: una durant la pandèmia, 
que il·lustra la seva vocació de servei; 
una altra fent la marató del Sàhara, 
que representa el seu esperit solidari, i 
una altra acompanyant els gegants de 
Teià, que exemplifica el seu compro-
mís amb el poble. 

De cara a l’any vinent, amb la data 
ja oficialitzada, Ajuntament i família 
s’adreçaran a les entitats del poble 
amb les quals col·laborava per ce-
lebrar una caminada anual oberta a 
tothom vinculada al Dia de la Policia 
Local. g

Dedicaran el Dia de la Policia Local a Josep Villagrasa

Adéu al mestre i compositor Víctor Barbé, Tei de Plata 2002

Educació viària a l’escola

El passat mes d’octubre, l’edu-
cador viari de la Policia Local va 
fer diverses sessions de forma-
ció destinades a l’alumnat de 5è 
i 6è de l’Escola El Cim. Aquesta 
oferta formativa als centres edu-
catius de Teià forma part de les 
recomanacions del Pla Local de 
Seguretat Viària.

Entre d’altres, es va realitzar un 
taller en grups de cinc persones 
per tractar diversos aspectes re-
lacionats amb la senyalització i 
la mobilitat en bicicleta i patinet. 
També es va incidir en la impor-
tància de portar casc.

Per acabar, es va tractar de la 
conducció sota la influència de 
fàrmacs o altres substàncies mit-
jançant uns exercicis d’il·lusió òp-
tica i el visionat d’un vídeo. Es va 
plantejar un dilema sobre els pe-
rills a la carretera, es van abordar 
les conseqüències dels accidents 
i es van buscar solucions als riscos 
associats al trànsit, com la preven-
ció, el criteri o l’anticipació. g
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El ple municipal del 20 d’octubre 
va aprovar la modificació de l’or-
denança fiscal número 2, d’impost 
sobre vehicles de tracció mecànica 
per esmenar “l’error” comès l’any 
passat, quan va suprimir a instàncies 
de JxCat, per raons mediambientals, 
l’exempció de l’impost a alguns ve-
hicles que fins llavors havia aplicat 
com a benefici fiscal de concessió 
potestativa.

El 2023 Teià tornarà aplicar una 
bonificació del 100% als vehicles 

clàssics. S’hi podran acollir els que 
tinguin una antiguitat mínima de 30 
anys i posseeixin un “interès muse-
ístic o de col·leccionista pel seu es-
tat de conservació i d’acord amb les 
característiques del model original”. 
El regidor d’Hisenda, Yago Albert, 
va reconèixer que el 2021 “no està-
vem ben assabentats” i que al llarg 
de 2022 “propietaris i clubs de ve-
hicles clàssics ens van fer arribar in-
formació”. Es tracta “d’una categoria 
molt concreta i restringida que està 

exempta de l’impost sobre les emis-
sions de diòxid de carboni per la ma-
teixa Generalitat”. 

El portaveu de JxCat, Francesc Ri-
bas, va explicar que “la nostra pro-
posta no era gravar els que s’han 
vist afectats, sinó els que circulen a 
diari i tenen més de 25 anys. Per això 
–va dir–, demanem un exercici d’ho-
nestedat per admetre que ens hem 
equivocat tots els grups municipals, i 
més el Govern perquè tenia més in-
formació”. g

El ple torna a bonificar els vehicles clàssics

L’Agència de Residus de Catalu-
nya (ARC) i el Consorci de Residus 
del Maresme han fet públiques les 
dades de recollida de residus del 
2021. L’any passat, a la comarca es 
va recollir selectivament el 48,35% 
de la brossa generada, una mica per 
sobre del 46,63% de la mitjana ca-
talana.  

Segons aquestes fonts, Teià va ser 
el setè municipi del Maresme amb 
millor percentatge de recollida se-
lectiva, amb el 62,77%. L’estadística 
encara està molt lluny de poblacions 
que tenen implantat el sistema por-
ta a porta, com Argentona (88,64%), 
Tiana (81,98%) i Arenys de Munt 
(81,79%), però se situa per davant de 
municipis veïns com Alella (56,46%), 
Premià de Dalt (52,63%) o el Masnou 
(44,46%).

Escenari postpandèmic 
Tot i guanyar un centenar d’habi-

tants, el 2021 es van generar a Teià 
un 6,45% menys que l’any anterior, 
coincidint amb el final del confina-
ment. A escala individual, l’any passat 
cada teianenc i teianenca va produir 
una mitjana de 580 quilos de bros-
sa, a raó d’1,59 per habitant i dia, en 
comparació amb la ràtio d’1,74 qui-
los per càpita del 2020. 

Radiografia del bujol
De les 3.792 tones recollides, 

1.412 van anar a la fracció resta i 
2.380 van correspondre al conjunt 
les selectives. A la gràfica del costat 
es mostren les quantitats i percentat-
ges de cadascuna de les tipologies.

Lenta progressió
Les xifres de Teià compleixen els 

objectius europeus d’assolir el 55% 
de reciclatge el 2025 gràcies a la 
conscienciació ciutadana, la gestió 
directa de les fraccions de vidre, en-
vasos i paper (abans delegades al 
Consell Comarcal) i l’ampliació del 
nombre d’àrees de recollida selec-
tiva que es va fer el maig de 2016, 
passant-ne de 28 a 90. D’aleshores 
ençà, les estadístiques han millorat, 
però cada cop més lentament. 

Noves prestacions 
Per tal de donar un nou impuls als 

índexs de reciclatge i de millorar la 
qualitat del servei, l’Ajuntament ha lici-
tat un nou concurs de recollida de resi-
dus, actualment en procés d’adjudica-
ció, per atendre les necessitats actuals 
del municipi i els seus residents.   

Desbordaments i brutícia
Independentment del servei, 

Teià pateix un problema recurrent 
d’abandonament de mobles i elec-
trodomèstics a la via pública i de mal 
ús dels contenidors per part d’alguns 
usuaris, que aboquen la brossa allà 
on no toca. Això genera una gran 
brutícia, un elevat nombre d’impro-
pis que dificulta el procés de triatge i 
un encariment dels costos de tracta-
ment. Per aquest motiu, la Regidoria 
de Medi Ambient recorda la neces-
sitat de sol·licitar el servei gratuït de 
recollida domiciliària de volumino-
sos i la possibilitat d’acollir-se a les 
bonificacions fiscals per ús de la dei-
xalleria fixa i mòbil. g

Teià va recollir selectivament el 63% de la brossa

 % Fracció Tones

 37%  Fracció resta 1.412
 15% Orgànica 564
 14% Voluminosos  538
  (mobles i fusta) 
 7% Runes 268,5
 7% Poda i jardineria 253
 6% Vidre 227
 6% Paper i cartró 216
 6% Envasos 215
 1% Roba 40
  – Ferralla 23
  – Residus electrònics 20
  – Altres residus 14,5
  – Olis vegetals 1,7

3.792 tones de 
brossa recollides

Any Residus totals 
(en tones)

Recollida 
selectiva (%)

2015 2.909 34,58

2016 3.407 50,16

2017 3.527 57,21

2018 3.605 58,36

2019 3.769 62,23

2020 4.075 62,76

2021 3.792 62,77
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Els organitzadors de Concurs In-
ternacional de Perfumeria Mouillet-
te d’Argent de Teià han publicat les 
bases de la convocatòria de la sisena 
edició del certamen, que tindrà la 
bergamota com a nota olfactiva.

El termini per inscriure-s’hi finalitza 
l’1 de desembre. Com de costum, el 
concurs s’emmarca dins el Maridat-
ge dels Sentits de Teià que promou 
l’Ajuntament i formarà part de les 
activitats anuals de la Barcelona Ol-
faction Week (BOW) que impulsa el 
Beauty Cluster.  

El jurat de l’edició 2023 estarà pre-
sidit pel mestre perfumista Ramon 
Monegal i conformat per un grup 
d’experts en el món del perfum, el 
disseny, la gastronomia i l’art, així 
com els guanyadors del 2022.

Tres premis per a dotze finalistes 
Hi haurà tres guardons, dos d’ator-

gats pel jurat (premi al millor perfum 
de categoria general i premi al mi-
llor perfum de categoria freelance) i 
un altre que serà escollit pel públic 
d’entre els dotze seleccionats.

Els concursants podran fer arribar 
les seves mostres fins al 20 de ge-
ner. El 15 de febrer, el jurat  donarà 
a conèixer les composicions finalis-
tes, que seran distribuïdes a diver-
ses perfumeries d’Espanya i Andorra 
perquè la gent les pugui olorar i va-
lorar del 10 d’abril al 5 de maig. Tant 
el veredicte del jurat com la votació 
popular es revelaran en la cerimònia 
de lliurament dels premis que tindrà 
lloc el 6 de maig a l’espai d’art de Ca 
l’Antiga. g

La bergamota, protagonista del Concurs de Perfumeria 

D’ençà de l’estiu, l’activitat del Ca-
sal de la Gent Gran no té aturador! El 
10 de setembre, un centenar d’avis i 
àvies va celebrar amb un aperitiu al 
pati de ca la Cecília el 20è aniver-
sari del trasllat de l’entitat a aquest 
edifici. Els Corresponsals del Casal 
de Joves van ajudar a preparar els 
plats i parar les taules d’una diada 
molt emotiva que va finalitzar amb 
un concert d’havaneres a càrrec del 
grup Borinquen.

El mes d’octubre, la Regidoria de 
Cicles de Vida va organitzar la Set-
mana de la Gent Gran. En aquest 
cas, el nom no fa la cosa, ja que el 
programa d’actes va anar molt més 
enllà. El dia 2 es va fer amb l’ofici so-
lemne a l’església i un berenar d’ho-

menatge amenitzat per la cantant 
Charo als socis i sòcies que enguany 
han fet 85 anys. Margarita Besalú, 
Joan Bosch, Pepita Castellví, Araceli 
Horrillo, Concepció Llagostera, Trini 
Motos, Rosa Quer, Concepció Ramí-
rez, Maria Reixach, Manuel Rubira i 
Josefa Sánchez els quals van rebre 
les felicitacions de la presidenta de 
l’entitat, Maria Aguilera, de l’alcalde, 
Andreu Bosch, i de les regidores Èri-
ca Busto i Gemma Rosell, que van 
obsequiar-los amb un pin d’argent 
de part de l’Ajuntament i d’una rosa 
i una placa commemorativa de part 
del Casal.

El dia 8 va tenir lloc una sortida al 
Palau Güell de Barcelona i el dia 16 
se’n va fer una altra al celler romà 

de Vallmora. El dia 7, els avis i àvies 
van compartir un torneig de Rumi-
kub amb els nois i noies del Casal de 
Joves, i el dia 13 van fer una gimca-
na de jocs tradicionals a La Unió. El 
mateix escenari va acollir, el dia 15, 
el 69è Homenatge a la Vellesa. Els 
assistents van gaudir d’un berenar 
i d’una sessió de ball, i van ser ob-
sequiats amb una planta dels Vivers 
Salvat i un present d’Ainea Perfums.   

La Setmana de la Gent Gran es va 
cloure el  dia 23 amb una excursió 
guiada pel Club Excursionista de 
Teià a la font del Grill, el Sagrat Cor 
i el refugi del Vedat per celebrar la 
castanyada en companyia dels vo-
luntaris de l’Agrupació de Defensa 
Forestal (ADF). g

El Casal de la Gent Gran, a tota màquina
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Repassem, a través del compte d’Instagram @ajteia, les principals cites cultu-
rals celebrades al poble aquesta tardor: 

La cultura, en viu i en línia

8 de setembre
• S’inaugura a La Unió El nen de les fotos, una exposició sobre la trajectòria 
de Josep Maria Alguersuari que mereix l’atenció del diari Ara, Mataró Ràdio i 
TV Mataró. La mostra rep la visita dels seus companys fotoperiodistes Carles 
Montañés, Pepe Encinas, Pepe Baeza i Xavier Bertral.

10 de setembre
• Dins el programa d’actes previs a la Diada, l’Espai can Llaurador acull una 
conferència sobre Les dones del 1714 a càrrec de la historiadora i arxivera 
Mercè Gras, seguida d’una audició i ballada de sardanes amb la Cobla Pre-
mià.

16 de setembre i 7 d’octubre
• L’enginyer químic Josep Maria Gallés i el bioquímic Francesc Montejo pro-
tagonitzen las primeres conferències del projecte Aromateià, sobre L’olor a 
net i Les olors en els menjars. Les xerrades es completen amb experiències 
sensorials i un tast de vins dirigit pel sommelier César Cánovas.

7 d’octubre
• Cori Mercadé presenta a la Casa Municipal de Cultura Veròniques, una 
mostra que és el resultat de 13 anys de patiment diari com a mecanisme per 
expressar l’agraïment a la seva mare. L’artista hi fa un taller i dedica una nova 
sessió de Pictofonies al color blanc en la història de l’art, acompanyada de la 
pianista Laura Miras.

8 d’octubre
• En la seva trobada anual a Sant Adrià de Besòs, la Coordinadora de Ge-
ganters del Maresme fa pública l’elecció d’en Pere Noguera com a XIè Hereu 
de la comarca. Això implica que l’aplec de colles de l’any vinent tindrà lloc a 
Teià el 3 de juny.

16 d’octubre
• Durant els mesos de setembre i octubre, La Unió ha acollit el cicle de Cine-
ma amb valors que des de 2018 organitzen el Consell Municipal de Coope-
ració i el Terra Gollut Film Festival. Les sessions han comptat amb la presèn-
cia dels directors de les pel·lícules i documentals que s’hi han exhibit.

21 d’octubre
• Obre les portes Art, la sisena i última exposició del cicle El Maresme de Ca 
l’Antiga per commemorar el 150è aniversari d’aquesta masia. La mostra, que 
aplega més de 50 obres d’artistes contemporanis, serà oberta fins al 27 de 
novembre.

23 d’octubre
• El celler romà de Vallmora estrena una visita teatralitzada per a tots els 
públics amb dos personatges: l’arqueòleg fictici Narcís Vallformosa i l’esclau 
Epictet, que menava la cella vinaria a les ordres del ciutadà romà Luci Pedani 
Clement. La propera sessió tindrà lloc el 20 de novembre. 

• Unes 200 persones riuen de valent amb l’espectacle de circ The Flamingos 
que la companyia Los Herrerita, de Tiana, va oferir a la plaça de la Cooperativa, 
dins del programa mensual d’activitats familiars de la Regidoria de Cultura.

FEED DE CULTURA
Segueix-nos a Instagram per conèixer l’actualitat cultural
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Entrada la tardor, totes les notícies 
sobre economia ens indiquen que els 
ajuntaments hem d’anar amb cura per-
què la inflació està encarint projectes 
en procés de licitació. Per aquest mo-
tiu estem posant tot l’esforç en aquells 
projectes que compten amb subven-
ció externa i anem agendant futures 
obres per assegurar l’estabililitat finan-
cera del municipi.

El projecte d’urbanització del camí 
de la Serra programat al PAM 2019-
2023, que aviat es podrà executar, és 
una prioritat per assegurar la mobilitat 
interna (única alternativa al passeig 

de la Riera, com va demostrar l’obra 
de renovació del clavegueram) i que 
compta amb una subvenció de la Di-
putació de Barcelona.

A més seguim treballant per fer rea-
litat la rehabilitació dels pisos de mes-
tres com a habitatge social de lloguer 
per a joves, un projecte clau per al 
govern municipal. Després de la pri-
mera licitació, que va quedar deserta 
per la pujada dels preus del material 
de construcció, ens trobem amb un 
nou concurs, amb preus actualitzats, 
també amb suport de la Diputació de 
Barcelona.

També amb subvenció de la Genera-
litat per al 2023, ja estem treballant en 
el projecte de l’skate park de can Llau-
rador. I en el projecte de reurbanització 
i soterrament de línies de la Molassa, 
en una 1a fase, com s’ha començat a 
fer en alguns trams de la Vinya.

Coneixem les necessitats que té el po-
ble en matèria d’inversió pública, però 
també sabem que estirar més del braç 
que la màniga no és la nostra manera de 
treballar. Ser prudents i fer la feina amb 
seny assegura els recursos per anar in-
vertint en noves infraestructures neces-
sàries per als nostres vilatants i vilatanes.

Amb pas ferm i amb seny

El creixement que es preveu a Teià fa verti-
gen. Les  noves edificacions i zones residenci-
als a Teià van a l’alça (Cal Llibreter, promoció 
habitatges de La Plana, nous pisos al solar del 
blanqueig, edificacions al PMU de les Basses, 
edificacions al Portal urbà), fet que compor-
tarà, a mig termini, un augment exponencial 
de nous teianencs i teianenques, i més em-
padronaments.  I tot amb el permís d’un nou 
Pla d’Ordenació Urbana després que el TSJC 
hagi anul·lat l’aprovat al 2016. Al 2021, segons 
l’Agència Catalana d’Habitatge, es van donar 
per a finalitzats 28 habitatges de nova planta, 
davant els 18 del 2020 o els 8 del 2019. En un 
poble on els naixements van creixent i també 
la construcció de nous habitatges, fa pensar 
en que cal, de forma urgent, preveure uns ser-
veis i equipaments educatius adequats i una 
revisió del model d’ensenyament al municipi 

i que compti amb tots els agents implicats. En 
aquest nou escenari el pressupost 2022 de 
CAT-ERC va contemplar millores en les infraes-
tructures de l’escola El Cim d’uns insuficients 
70.000€. L’escola és vella i cal un manteniment 
anual generós. 

Però, amb un pressupost de 9,3 milions 
d’euros, on es recull la necessitat d’ampliació 
de l’EBP Els Galamons? I la perspectiva de fu-
tur de concert amb l’escola bressol el Bambi? 
Actualment, els Galamons té una capacitat 
de 61 places. I per aquest curs 2022/23 s’han 
quedat fora 5 famílies a I-1 i és que s’han do-
blat estances a I-2 i per tant, l’ I-1 s’ha quedat 
amb menys places. I al curs vinent, serà a l’in-
revés, hi haurà menys places per I-2. És una 
situació absurda i de poca previsió! A I-0 han 
quedat 4 vacants però s’ompliran ràpidament 
a partir del gener 2023. Mentrestant, sort que 

el concert amb Bambi va “salvant” la situació. 
I tot això en un moment, on la Generalitat de 
Catalunya ha anunciat la gratuïtat d’I-2 per 
aquest curs, i la l’I-1  pel curs 2023/24 i, per 
tant, les famílies que s’hi puguin arribar a ma-
tricular mitjançant un sorteig públic de places 
seran molt afortunades. El sorteig pel curs ac-
tual ha estat de molta controvèrsia per la seva 
manca d’objectivitat i de gestió. 

Des de Junts per Catalunya de Teià exigim 
al Govern de CAT-ERC que hi destini recursos 
i serveis a l’educació pública dels nostres fills i 
filles. Exigim que s’actuï més de l’etapa educa-
tiva de 0-3 anys. Si volem qualitat de educativa 
i previsió de futur pels nostres infants, acom-
panyament i suport a les famílies, així com una 
conciliació de la vida laboral i familiar, és hora 
de fets, recursos i prioritats. Per Junts per Cata-
lunya, l’educació, i les famílies, ho són! 

I la petita infància, què?

GRUPS MUNICIPALS
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Amb la greu situació econòmica que 
estem vivint, amb una crisi mundial que 
afecta a tots els ciutadans, sobretots els 
més vulnerables, el més coherent seria 
que el govern municipal estigués de-
senvolupant mesures d’ajuda a la gent, 
que n’hi ha i moltes que es podrien 
aplicar des del consistori, començant 
per la baixada de taxes i impostos a les 
persones que pitjor ho estan passant.  
Però aquest desig resta molt lluny de la 
realitat, ja que sembla que ara el focus 
està centrat en convertit el final de la le-
gislatura en una autèntica propaganda 
electoral.

Mentrestant, tenim voreres per tot el 
poble aixecades des de fa anys, que han 

provocat que alguns veïns ja hagin pres 
mal i encara esperem que s’arreglin. Se-
guim tenint un poble brut, excrements 
de coloms per tota la riera, herbes que 
surten per tot arreu. Tenim unes instal-
lacions esportives municipals sense 
servei de bar, s’hauran de recollir sig-
natures altre cop perquè el govern faci 
alguna cosa? Ja no tenim ni servei de 
pediatria, hem d’anar a El Masnou amb 
les demores que això comporta.

Tenim habitatges de protecció ofici-
al ocupats per gent incívica que tenen 
amenaçats a la resta dels veïns, que vi-
uen un malson a les seves pròpies llars. 
Una situació que s’allarga de fa molts 
mesos i que s’està agreujant. Hem d’es-

perar que algú prengui mal?. 
Tenim problemes amb la mobilitat 

dels cotxes, patinets, bicicletes i via-
nants, i així podríem continuar sense 
parar una llarga llista de coses a fer però 
això no toca.

Però el govern d’ERC només es dedi-
ca a ensenyar fotos i fotos de: dinars, so-
pars, berenars, inauguracions, presenta-
cions, visites institucionals, etc…i molta, 
molta presencia personal per promoci-
onar les regidories, i els seus regidors i 
regidores.

Utilitzar els mitjans de comunicació 
públics per fer propaganda del seu par-
tit potser no és il·legal, però si que és 
poc ètic i moral. 

Una foto molt electoral, molta llum per fora, però fosca per dintre

En el ple d´aquest mes de novembre 
presentem una proposta d´esmena a 
L’ORDENANÇA SOBRE L’INCREMENT 
DE VALOR DELS TERRENYS DE NA-
TURALESA URBANA (Plusvàlues) per 
bonificar aquest impost en el supòsit 
de mortis causa (herències) al 95% a 
tots els hereus i tots els habitatges del 
causant, ja que, a l´actualitat nomes 
l´habitatge habitual i en cas de ser còn-
juge s´obté aquesta bonificació.

També fem extensiva la petició de la 
bonificació del 95% als terrenys on es 
desenvolupin activitats econòmiques 
declarades d´especial interès o utilitat 
municipal havent de ser aprovat per al 
ple de la corporació.

La llei que regula els impostos de les 
hisendes locals estableix un marc am-
pli perquè els ajuntaments desenvolu-
pin les seves ordenances i en especial 
l´impost de les plusvàlues es un impost 
potestatiu on la citada llei estableix 
que les bonificacions poden arribar 
fins el 95%.

Es podria parlar d´una doble, inclús 
triple imposició el que suposa gravar 
uns béns que han estat sotmesos a tri-
butació en la figura del causant, a mes 
d´haver de liquidar també l´impost de 
successions.

També pot tenir efectes de desin-
centiu sobre el treball, l’estalvi i inver-
sió, ja que afecta a un dels principals 

incentius que tenen els pares per a 
treballar i estalviar: deixar l’herència 
als seus fills amb independència de la 
riquesa que tinguin.

Per últim, i contra del que alguns 
partits polítics volen fer creure, 
aquest impost recau sobretot en les 
classes mitjanes, ja que aquestes no 
poden configurar els seus patrimonis 
perquè no siguin gravats pel mateix 
o accedir a determinats avantatges 
fiscals com els vehicles patrimonials 
societaris.

Per aquests motius volem situar 
aquesta qüestió en primera línia de 
debat per que tots puguem tenir uns 
impostos més justos.

ELS IMPOSTOS A LA MORT

Com a l’Antiga Grècia, també avui, em-
prant simbologies i icones més contem-
porànies, hi ha poders que es guanyen 
la confiança dels ciutadans i després els 
perjudiquen.

Ho pensàvem al darrer Ple ordina-
ri de l’Ajuntament, quan vam demanar 
explicacions al govern d’ERC sobre el 
maltractament que, un any més, el De-
partament d’Educació de la Generalitat 
(d’ERC) infligeix a les escoles de Teià.

Alumnes i famílies de l’escola El Cim i de 
l’Institut van iniciar aquest curs veient com 
el Departament d’Educació, un altre any, es 
negava a respectar la ràtio màxima d’alum-
nes per aula, i l’obligació d’obrir classes no-
ves en cursos amb molts nens i nenes.

El Departament argumentava que apli-
ca la ràtio sobre l’escola en conjunt, de 
forma que els cursos amb pocs alumnes 
compensen els cursos sobremassificats. 
Després va dir que obriria alguna classe 
nova, però sense posar-hi més mestres i 
que l’escola s’espavilés. Només la lluita 
de les famílies ha pogut reduir els danys.

Però sempre bufa el vent en la mateixa 
direcció. L’any passat vam saber que el 
govern municipal d’ERC, tot i haver re-
butjat en el Ple la petició de CIUTADANS, 
just després va anar corrent a prestar 
suport a una pseudo-votació en El Cim 
a favor d’implantar la jornada escolar in-
tensiva: fer classes continuades fins les 
15h i tancar a la tarda. Un horari que els 

experts desaconsellen perquè els nens 
es cansen més, baixen l’aprenentatge, 
els aboca a més hores davant pantalles 
per la tarda i dificulta la conciliació la-
boral. Però que estalvia diners a l’Admi-
nistració, tancant a la llarga el menjador, 
reduint hores de salaris i electricitat...

I a l’escola bressol Els Galamons és co-
negut l’infrafinançament, amb educadores 
amb el sou congelat fa 5 anys, aules on no 
hi havia calefacció... I ara uns pares van des-
cobrir que el sorteig de places (perquè hi 
ha més demanda que oferta) s’havia fet ma-
lament per l’escola i l’Ajuntament, de mane-
ra que ha hagut de repetir-se i famílies que 
ja tenien plaça van quedar-se sense.

Teià no ha de ser com Troia.

El cavall de Troia, una història educativa




